
در مدت کوتاهی پس از 
جدیدی  سویه ی  شناسایی 
نام  به  کرونا  ویروس  از 
»اومیکرون« در آفریقا، این 
ویروس جهان گردی خود را 
آغاز کرد.در ایران نیز، اواخر 
مورد  اولین  که  بود  آذرماه 
ابتلا به اومیکرون تایید شد؛ 
مردی ساکن تهران که از امارات آمده بود. پس 
از آن، پای ویروس به استان های دیگر نیز باز 
شد. وزارت بهداشت اعلام کرده که تا عصر روز 
دوشنبه، ششم دی ماه، 26 مورد ابتلا به کرونا 
اومیکرون در استا ن های تهران، مشهد، بوشهر، 
اصفهان، بابل و هرمزگان شناسایی شده است. 
دی ماه،  هفتم  سه شنبه،  صبح  همچنین 
اعلام شد تست اومیکرون فردی در آذربایجان 
ساکن  فرد  این  است.  شده  مثبت  نیز  غربی 
امارات بوده و به تازگی وارد ارومیه شده است.

علوم پزشکی  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
تاکنون  خوشبختانه  که  می گوید  اما  کرمان 
کرمان  در  کرونا  به  ابتلا  از  قطعی  موارد 
هم  مشکوک  موارد  تست  و  نشده  شناسایی 
منفی شده است.به گزارش خبرنگار استقامت، 
هفتم دی ماه دکتر حسین صافی زاده بیان کرد: 

وزارت  سوی  از  شود  شناسایی  موردی  »اگر 
بهداشت اعلام خواهد شد«.

وی با اشاره به ابتلای تعدادی به سویه ی 
آن  تاثیر  و  هرمزگان  استان  در  کرونا  جدید 
احتمال  استان کرمان گفت: »این  بر شرایط 
وجود دارد که به زودی مواردی از اومیکرون در 
احتمال  نیز شناسایی شود. همچنین  کرمان 
در  حاضر  حال  در  اومیکرون  ویروس  دارد 
استان در حال گردش باشد اما هنوز شناسایی 
افزود: »تجربه  ای که  باشد«. صافی زاده  نشده 
در دنیا اتفاق افتاده، با توجه به سرعت پذیری 
افراد  ابتلای  احتمال  جدید،  سویه ی  بالای 

زیادی وجود دارد«.
می شود  هفته ای  چند  که  کرمان  استان 
خارج  پنجم  و  چهارم  سنگین  پیک  دو  از 
شده، روزهای آرامی را سپری می کند اما اگر 
رعایت  همگان  توسط  بهداشتی  پروتکل های 
نشود و واکسیناسیون صورت نگیرد، با توجه 
به قدرت سرایت پذیری بالای اومیکرون، پایان 

سال می تواند روزهای سختی را رقم بزند.
واکسن های  کارایی  میزان  که  هرچند 
نامشخص  هنوز  اومیکرون  بر  کرونا  موجود 
که  معتقدند  همچنان  متخصصان  اما  است 
یادآور،  دوز  تزریق  خصوصا  واکسیناسیون 

به  خفیف  ابتلای  یا  ابتلا  عدم  در  می تواند 
ویروس جهش یافته ی جدید موثر باشد.

علوم پزشکی  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
کرمان نیز با بیان این که در حال حاضر شرایط 
نوبت  دو  که  کسانی  از  است،  خوب  استان 
واکسن تزریق کرده اند خواست تا برای تزریق 
دوز سوم اقدام کنند. وی همچنین تاکید کرد: 
»کسانی که تاکنون واکسن تزریق نکرده اند نیز 
مراکز  به  واکسن  تزریق  برای  هرچه  سریع تر 

واکسیناسیون مراجعه کنند«.
صافی زاده بیان کرد: »مردم باید همچنان 

رعایت  ماسک،  از  استفاده  بهداشتی  شرایط 
شست وشوی  و  هوا  تهویه ی  فاصله گذاری، 

دست را رعایت کنند«.
جهان  در  اومیکرون  گسترده ی  شیوع 
موجب شد که بسیاری از کشورهای اروپایی 
در آستانه ی سال نو میلادی به دلیل نگرانی از 
وقوع پیک های جدید، محدودیت ها را تشدید 
نسبت   بسیاری  پزشکان  نیز  ایران  در  کنند. 
به طغیان این نوع از کرونا هشدار داده اند اما 
تاکنون محدودیت ها یا ممنوعیت های جدیدی 
اعلام نشده است و همین مسأله موجب شده 
تا نگرانی ها از بابت ابتلا به این سویه ی جدید 
افزایش یابد. وزارت بهداشت همچنین با اشاره 
به  اومیکرون  با  جوانان  بیشتر  درگیری  به 
استان هایی که دارای جمعیت جوان بیشتری 

هستند نیز هشدار داد.
کشور،  جوان  استان های  فهرست  در 
سیستان و بلوچستان رتبه ی نخست را دارد. 
استانی که مرزی طولانی با همسایگان شرقی 
دارد و خطر شیوع اومیکرون در آن بالا به نظر 
مراودات  و  استان  این  مجاورت  و  می رسد 
شهرهای جنوبی کرمان با آن، احتمال شیوع 
نیز  را  کرمان  پهناور  استان  در  اومیکرون 

افزایش می دهد.

طی  که  اقداماتی  وجود  با  جامعه:  گروه 
سال های اخیر انجام شده، سگ های بدون صاحب 
در شهر کرمان همچنان به طور اصولی و اساسی 
ساماندهی نشده اند. به گزارش استقامت، دوشنبه 
سخنگوی  کمساری  محمدرضا  دی ماه،  ششم 
جزو  بلاصاحب  سگ های  اینکه  بیان  با  شورا 
نگرانی هایم شده است، اظهار کرد: »ما یک سری 
مباحث را به طور جدی مطرح می کنیم و اقداماتی 
هم صورت می گیرد ولی باز فراموش می شود. از 

از  آینده  تا جلسه ی  می خواهم  محترم  شهردار 
موظف  سازمان های  همکاری  عدم  و  همکاری 
گزارشی ارائه دهد و اگر نیاز است در قالب نامه ای 
به استاندار یا فرماندار این موضوع مطالبه شود«. 
وی با اشاره به اینکه چند مورد حمله ی سگ ها 
به شهروندان رخ داده است، ادامه داد: »دوستان 
و  دامپزشکی  سوی  از  می گویند  شهرداری 
شهرداری  با  زیست  محیط  و  علوم پزشکی 
همکاری نمی شود. حامیان هم تا جایی همکاری 

می کنند«. کمساری تاکید کرد: »تعامل و عدم 
تعامل سازمان ها و نهادها باید گزارش شود«. در 
ادامه ی جلسه، حسین چناریان عضو دیگر شورای 
شهر کرمان گفت: »در محل برگزاری نماز جمعه، 
مردی پای خود را نشان می داد که در پارک سگ 
او را گاز گرفته بود«. وی با بیان اینکه موضوع 
دارد خیلی عمومی می شود، تاکید کرد که برای 
ساماندهی این حیوانات باید هرچه سریع تر اقدام 
اساسی صورت گیرد. شهردار کرمان اما گفت: »در 

بنده در شهرداری  این سه، چهار ماه همکاران 
در خصوص ساماندهی سگ های بدون صاحب، 
گسترده ای  اقدامات  و  کرده اند  زیادی  تلاش 
این  گرفتن  روش های  از  مختلف  حوزه های  در 
حیوانات تا افزایش ظرفیت پناهگاه و عقیم سازی 
انجام شده است«. سعید شعرباف تبریزی افزود: 
»ولی متاسفانه برخی از دستگاه های وظایف خود 
را انجام نمی دهند و جا دارد به صراحت با مردم 

در این باره صحبت کنیم«.

مدیرکل فرودگاه های کرمان خبر داد
پروازهایبمافزایشمییابد

مدیرکل  اقتصاد:  گروه 
کرمان  استان  فرودگاه های 
 ۹ پنج شنبه  از  این که  بیان  با 
صورت  به  بم  پروازهای  دی ماه، 
انجام  جدید  برنامه ی  یک 
پروازهای  افزایش  از  می شود، 

فرودگاه شهرستان بم خبر داد.
قاسم زاده،  علی  گفته ی  به 
شنبه  روزهای  پرواز  بر  علاوه 
یک  تهران،  به  بم  از  دوشنبه  و 
نهم  پنج شنبه  روز  از  هم  پرواز 

در  نیز  مقدس  مشهد  مقصد  به  پرواز  و  می شود  اضافه  دی ماه 
برنامه های فرودگاه بم قرار خواهد گرفت.

اینک  ایرنا کرمان، وی بیان کرد: »شهرستان بم  به گزارش 
چهار سورتی پرواز در هفته به صورت رفت و برگشت در روزهای 

شنبه و دوشنبه از بم به تهران دارد«.
به  بم  پروازهای شهرستان  »پیگیر هستیم  داد:  توضیح  وی 
مقصد تهران و مشهد مقدس افزایش پیدا کند که در این باره با 

مدیرعامل دو شرکت هواپیمایی مذاکراتی شده است«.
قاسم زاده ادامه داد: »سومین پرواز بم – تهران نیز در تاریخ 

پنج شنبه ۹ دی ماه اضافه خواهد شد«.
مسئولان  و  شهروندان  از  »درخواستی  کرد:  اظهار  وی 
این  مسافر  تامین  برای  کرمان  استان  شرقی  شهرستان های 
بیشتر،  همدلی  و  هماهنگی  صورت  در  که  داریم  پروازها 
افزایش  بم  شهرستان  پروازهای  حتما  داد  خواهیم   قول 

یابد«.
مدیرکل فرودگاه های استان کرمان همچنین با تشریح نقش 
فرودگاه بم در امدادرسانی زلزله ی این شهرستان طی ۱۸ سال 
گذشته، گفت: »اگر سال ۸2 در زمان وقوع زلزله بم، این شهر 
فرودگاه نداشت امدادرسانی بسیار تحت تاثیر قرار می گرفت از 

جمله تلفات انسانی بیش از ۸۰ درصد افزایش پیدا می کرد«.
امکان  نبود  فعال  فرودگاه  بم  در  زمان  آن  »اگر  افزود:  وی 
 ۱۷ ساعت  از  مجروح  هزار  هشت  از  بیش  انتقال  و  تخلیه 
بعدازظهر تا ۸ صبح روز بعد از زلزله )شنبه( به استان های دیگر 

برای درمان وجود نداشت«.
قاسم زاده بیان کرد: »همچنین اگر فرودگاه نبود امکان انتقال 
فوری نیروهای امدادونجات از اقصی نقاط کشور یا حتی سراسر 

دنیا نیز فراهم نمی شد«.
وی ادامه داد: »همچنین فرودگاه بم نقش مهمی در انتقال 
ماشین آلات  این  اگر  که  داشت  بم  به  تجهیزات  و  ماشین آلات 
زیادتری شکل می گرفت و  بم نمی شد مشکلات  وارد  به سرعت 

امکان امدادرسانی در حد محدودتر باقی می ماند«. 

فعالان صنعت فرش ابراز نگرانی می کنند
هشداردرموردکاهش

صادراتفرش

و  معدن  صنعت،  وزارت  جدید  ساختار  در  اقتصاد:  گروه 
معاونت ها  برخی  شده،  رونمایی  اخیرا  که  )صمت(  تجارت 
فرش  ملی  مرکز  همچنین،  شدند.  ادغام  برخی  و  حذف 
وزارت  به  است  قرار  و  شده  جدید صمت حذف  ساختار  از 
شود.  منتقل  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
فعالان صنعت فرش اما مخالف این تصمیم هستند و حتی 
این  پی  در  صادرات  کاهش  احتمال  به  نسبت  هشدارهایی 

اقدام مطرح شده است.  
با  فرش دستباف  اتحادیه  مدیره  هیات  این باره، عضو  در 
ندارد  برای دولت  اهمیت چندانی  اینکه وزارت میراث  بیان 
ندارد،  خوبی  وضعیت  وزارتخانه  این  در  هم  صنایع دستی  و 
وزارت  به  صمت  وزارت  از  فرش  ملی  مرکز  »انتقال  گفت: 

میراث کاملا به ضرر صنعت فرش خواهد بود«.
وضعیت تولید و صادرات فرش دستباف در سال های اخیر 
اعلام  به طوری که طبق  فراوان شده است.  دچار مشکلات 
خود  اوج  به   ۷2 سال  در  دستباف  فرش  صادرات  گمرک، 
هفت  تا  پنج  برای  و  بوده  دلار  میلیارد  دو  حدود  و  رسیده 

میلیون نفر شغل ایجاد شده است.
به   ۹۷ سال  در  و  یافته  کاهش  صادرات  تدریج  به  اما   
به ۷۰  ها  تحریم  اعمال  از  و پس  میلیون دلار  حدود 24۰ 
میلیون دلار در سال ۹۸ و در سال گذشته به 5۰ میلیون 

دلار رسیده است.
هفتم دی ماه،  میری  مرتضی  ایسنا سراسری،  گزارش  به 
از انجام مکاتباتی با وزارت صنعت، معدن و تجارت از سوی 
تشکل های فرش دستباف برای مخالفت با تفکیک مرکز ملی 
افزود: »انتقال مرکز ملی  این وزارتخانه خبر داد و  از  فرش 
فرش از وزارت صمت به وزارت میراث کاملا به ضرر صنعت 
فرش خواهد بود. دولت توجهی به نظر بخش خصوصی نکرده 
و با شعار صیانت از فرش و رسیدگی تخصصی به آن، فرش 
را به وزارتخانه دست چندمی فرستاده که فعالان این صنعت 
باید برای رسیدن به جایگاه و ارتباطات قبلی تلاش مضاعف 

کنند«.
وی با بیان اینکه پیشران حوزه فرش و زنجیره اشتغال این 
بخش وابسته به صادرات است، ادامه داد: »ترجیح ما این بود 
ارتقاء ساختاری پیدا  ایران به یک سازمان  مرکز ملی فرش 

کند و کارها در همان وزارت صمت پیگیری شود«.
و  تولیدکنندگان  اتحادیه  مدیره  هیات  عضو  گفته  به 
وزارتخانه  یک  میراث  وزارت  دستباف،  فرش  صادرکنندگان 
کوچک است که اهمیت چندانی برای دولت ندارد. همچنین 

صنایع دستی هم در این وزارتخانه وضعیت خوبی ندارد.
نوع  بیانگر  فرش،  موزه  رئیس  انتصاب  اینکه  بیان  با  وی 
اظهار  است،  فرش  صنعت  به  وزارتخانه  این  تخصصی  نگاه 
کرد: »فعالان صنعت فرش توانستند تعهد ارزی را در وزارت 
صمت به یک سال افزایش دهند، اما همین الان صنایع دستی 
که در وزارت میراث است، برای تعهد ارزی شش ماه بیشتر 

فرصت ندارد«.
 عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
وزارت  به  فرش  ملی  مرکز  »انتقال  گفت:  دستباف  فرش 
میراث ضربه کاری به این صنعت خواهد زد و فرش را از توجه 
خواهد انداخت. اما به نظر می رسد وزارت میراث برای جذب 

اعتبارات بیشتر به انتقال مرکز ملی فرش تمایل داشت«.
میری تصریح کرد: »قطعاً انتقال مرکز ملی فرش به وزارت 

میراث منجر به کاهش صادرات خواهد شد«. 

معدن کاری  در تمام »لوت« باید ممنوع شود
ماشین آلات  هنوز 
کوه  محل  به  معدن کاری 
»ملک محمد« در عرصه ی 
لوت  جهانی شده ی  بیابان 
نرسیده  کرمان  استان  در 
بودند که این پروژه متوقف 
شد؛ اما در مدت حدود دو 
سوی  از  جاده ای  هفته، 
معدن کاران برای رسیدن به کوه ساخته شده 
است. جاده ای که نه از کرمان، بلکه از سمت 

خراسان جنوبی ایجاد شده است.
پایگاه  مدیر  افضلی  معین  گفته ی  به  بنا 
جهانی لوت در کرمان، سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان کرمان، یک سال و نیم پیش 
هم  آن  داده؛  فعالیت  مجوز  معدن  این  به 
لوت  پایگاه  و  میراث فرهنگی  از  آن که  بدون 

استعلامی بگیرد.
جاده ای  شده،  تعطیل  معدن  این  اکنون، 
تردد  برای  شن ریزی،  با  را  شده  ساخته  که 
خودروها ممنوع می کنند و از همه ی عوامل 
دخیل در این اتفاق، نزد دستگاه قضا، شکایت 

شده است.
که  ارگانی  هر  می کند:  تصریح  افضلی   
کوتاهی کرده، باید پاسخگو باشد. او همچنین 
امیدوار است که بتوانند سرمایه گذار را ترغیب 
کویر  این  در  معدن کاری  به جای  تا  کنند 
بی مانند، در حوزه ی گردشگری سرمایه گذاری 

کند. 
جزییات آنچه که رخ داده را در گفت وگوی 

فردای کرمان با معین افضلی می خوانید:

محمد  ملک  کوه  درباره ی  ابتدا  لطفا 
بگویید. این کوه در محدوده ی جغرافیایی 

استان کرمان قرار دارد؟
این کوه در عرصه ی بیابان جهانی لوت و 
در حاشیه ی ریگ یلان قرار گرفته و یکی از 
ثبت  جریان  در  لوت  شاخص های  مهم ترین 
جهانی است و از لحاظ منظر طبیعی منطقه ی 
هم  ملک محمد  درباره ی  است.  خاص  بسیار 
ایشان  اینکه  جمله  از  دارد  وجود  روایت  دو 
اتریشی  محقق  گابریل«  »آلفونس  راهنمای 
در جریان سفری که او به لوت داشته، بوده 
را  ایشان  باستانی پاریزی  استاد  البته  و  است. 
برادرزاده ی یعقوب لیث معرفی کرده اند که با 
برمی گشتند،  رضوی  خراسان  از  که  کاروانی 

گرفتار شده و فوت می کند.
جهانی  ثبت  پرونده ی  در  کوه  این  پس 
بیابان  از شاخص های  یکی  به عنوان  لوت، 

آمده است.
لوت  جهانی  ثبت  شاخص های  جزو  بله. 

است.
چه  بگویید.  معدن کاری  این  ماجرای  از 
به  شروع  زمانی  چه  است؟  معدنی  نوع 
داشته اند؟  هم  مجوز  کرده اند؟  فعالیت 

شما کی متوجه شدید؟
در  که  بگویم  ابتدا  معدن کاری  درباره ی 
لوت شمالی تعداد زیادی معادن وجود دارند 
ده سلم  روستای  اطراف  و  هستند  فعال  که 
از  خارج  روستا  این  خود  البته  دارند.  قرار 
لوت است ولی  حریم و عرصه ی ثبت جهانی 
به واسطه ی نزدیکی ای که به میراث جهانی 
در  که  است  مناطقی  از  دارد  لوت  بیابان 
حوزه ی گردشگری می تواند بسیار موفق باشد. 
جغرافیایی  محدوده ی  در  ملک محمد  کوه 
آن  به  دسترسی  راه  اما  است  کرمان  استان 
جاده کشی  و  بوده  جنوبی  خراسان  از سمت 
و تخریب هم، از سمت خراسان جنوبی شروع 

تا  جاده  کیلومتر   ۷۸ تا   ۷5 حدود  و  شده 
خوشبختانه  است.  شده  ایجاد  کوه  نزدیک 
تخریب  و  نشده  شروع  هنوز  معدن  عملیات 
تقریبا  است.  بوده  جاده سازی  مرحله ی  در 
را  این جاده  بوده که داشتند  حدود ۱4 روز 
می ساختند و ما وقتی مطلع شدیم، کمتر از 
24 ساعت جلوی کار را گرفتیم. هیچ تخریبی 

هم در خود کوه صورت نگرفته است.
همه ی این 70 کیلومتر جاده در عرصه ی 

بیابان لوت است؟
عرصه ی  در  آن  کیلومتر   ۱۰ حدود  نه. 

بیابان قرار دارد. 
شما چه زمانی مطلع شدید؟

شدیم.  باخبر  اتفاق  این  از  ما  جمعه  روز 
پروژه  این  متوجه ی  دیر  چرا  اینکه  درباره ی 
حدود ۱6۰، ۱۷۰  ما  که  بگویم  باید  شدیم، 
ده سلم  روستای  به  تا  برویم  باید  کیلومتر 
لوت  عمق  به  کیلومتر   ۸۰ آنجا  از  و  برسیم 
هکتار  هزار   4۰ وسعت  به  توجه  با  برویم. 
کیلومتری عرصه و حریم بیابان لوت و امکانات 
محدودی که در اختیار داریم، تنها راه نظارت 
که  است  گردشگری  ذی نفعان  و  فعالان  ما 
خوشبختانه ما را از این موضوع مطلع کردند. 
اطلاع رسانی  دیر  هم  افراد  همین   اما 
کردند. می گویید معدن کاران حدود 14 روز 

در حال جاده کشی بوده اند.
این جاده ی دسترسی خارج از مسیرهای 
احداث  حال  در  تورها  دید  و  گردشگری 
بوده است. این اتفاق البته نشان داد که نیاز 
است در جامعه ی محلی خراسان جنوبی کار 
بیش تری انجام بدهیم تا در صورت اطلاع از 

چنین اقداماتی، سریعا به ما خبر بدهند.
این پروژه ی معدن کاری مجوز دارد؟

پروژه  توقف  برای  موقتی  دستور  فعلا 
با  که  صحبت هایی  در  اما  گرفته ایم 
که  استعلامی  و  داشتیم  معدن  سرمایه گذار 
از صنعت، معدن و تجارت گرفتیم، مشخص 
از  استعلام  بدون  صمت،  سازمان  که  شد 
میراث فرهنگی برای این معدن مجوزی صادر 
کرده است. با سازمان صمت و سرمایه گذار در 
حال بررسی موضوع هستیم. البته سرمایه گذار 
خیلی علاقه مندی به حفاظت از طبیعت نشان 
موضوع  تا  می کنیم  صبر  که  گفت  و  داد 
تعیین تکلیف شود. احتمال دارد ایشان را به 
سرمایه گذاری در حوزه ی گردشگری ترغیب 
کنیم. سوددهی حوزه ی گردشگری لوت، به 

مراتب بیش تر از معدن کاری است.
کرمان  استان  صمت  سازمان  از  مجوز 

گرفتند یا خراسان جنوبی؟
کرمان  صمت  سازمان  از  را  معدن  مجوز 
مجوز  آیا  که  کنیم  بررسی  باید  و  گرفتند 
بله،  اگر  گرفته اند؟  هم  را  دسترسی  جاده ی 
از کجا گرفته اند. این مسائل را داریم پیگیری 

می کنیم و طی روزهای آینده مشخص خواهد 
شد. 

در  این جاده کشی  از  ناشی  تخریب های 
چه حد است؟

و  زیرسازی  که  صورت  آن  به  جاده ای 
آسفالت باشد نکشیده اند. در حد این است که 

با تیغ بولدوزر مسیری را مشخص کرده اند.
نوع این معدن چیست؟

به ما گفته اند معدن فلزات؛ اینکه چه نوعی 
باشد هنوز اعلام نشده است.

ثبت  لوت  که  دارند  خبر  دنیا  همه ی 
جهانی شده و ضوابط خاصی بر آن حاکم 
است. چرا سازمان صمت بدون هماهنگی 
با میراث فرهنگی و پایگاه، چنین مجوزی را 
داده است؟ کم کاری از سمت شما بوده یا 
ندارد  پایگاه  از  استعلام  به  تمایلی  صمت 

چون احتمال می دهد موافقت نکنید؟

اداره ای ممکن  اشتباه از سوی هر نهاد و 
میراث فرهنگی  نمی خواهم  بدهد.  رخ  است 
اینکه  بدهیم.  جلوه  مقصر  الان  را  صمت  یا 
است.  محرز  کاملا  اما  داده  رخ  اشتباهی 
همان  از  لوت،  جهانی  پایگاه  به عنوان  ما 
توسط  را  مکاتباتی  جهانی،  ثبت  ابتدای 
و  نهادها  همه ی  با  کشور  گردشگری  معاون 
دستگاه ها انجام داده و ضوابط عرصه و حریم 
را اعلام کرده ایم و گفته ایم که برای هرگونه 
باید   ... و  چاه  حفر  معدن کاری،  جاده سازی، 
از شورای راهبری لوت مجوز لازم را بگیرند 
را  اطلاع رسانی لازم  ما  اقدام کنند.  و سپس 
اخیر،  سال  چند  همین  در  و  داده ایم  انجام 
معدن جلوگیری  فعالیت حدود ۱۰  از  شاید 
از  یکی  که  فیبرنوری  پروژه ی  کرده ایم. خط 
داشتند  را  است  کشور  مهم  زیرساخت های 
عبور  تخم مرغی  تپه های  و  کلوت ها  روی  از 
آن  مسیر  ما،  موقع  به  اقدام  با  که  می دادند 
را تغییر دادیم و بدون تخریب، عملیات انجام 
و  باشند  هماهنگ  ما  با  باید  دستگاه ها  شد. 
بدانند که ما مخالف توسعه نیستیم اما توسعه 

باید پایدار باشد. 
 این جاده کشی و خسارتی که زده شده، 
و  اخطار  به  منجر  نهایت  در  است  ممکن 

کارت زرد یونسکو بشود؟
طی چند سالی که لوت ثبت جهانی شده، 
ما در ارزیابی کارشناسان لوت، همیشه نمره ی 
قابل قبولی گرفته ایم و هیچ اخطاری تاکنون 
نگرفته ایم. این اتفاق می تواند یکی از خطرات 

و جلوی  کردیم  اقدام  موقع  به  ما  ولی  باشد 
زیادی  بخش  خوشبختانه  گرفتیم.  را  آن 
از  خارج  هم،  کرده اند  ایجاد  که  مسیری  از 
عرصه ی بیابان است. البته، قبل از ثبت جهانی 
هم جاده کشی هایی در محدوده هایی از لوت 
صورت گرفته است. متاسفانه این جاده کشی 
میراث فرهنگی  و  کرده  ایجاد  تخریب هایی 
موضوع،  این  درباره ی  لوت،  جهانی  پایگاه  و 
طرح شکایت می کند و از طریق دستگاه قضا 
پیگیری لازم را انجام می دهیم و کوتاهی از هر 

ارگانی باشد، باید پاسخگو باشد. 
یا  است  ترمیم  قابل  تخریب ها  این 
سپرده  طبیعت  خود  به  باید  آن  بازسای 

شود؟
ترمیم این جاده ی ۷۰، ۸۰ کیلومتری کار 
ساده ای نیست. باید به عهده ی خود طبیعت 
بگذاریم. ما اما راه را با شن ریزی و از دو، سه 
نقطه مسیر را مسدود می کنیم تا خودرو در 
به  باید  را  بقیه اش  نکند.  تردد  محدوده  این 
طبیعت بسپاریم و قطعا سال ها طول می کشد 
تا به حالت قبل برگردد. ضمن اینکه درباره ی 
مسیرهای دسترسی و مسیرهای گردشگری 
انجام  بیش تری  کارشناسی  باید  لوت  بیابان 

دهیم. 
لوت  در  که  معادنی  برای  کلی،  به طور 
جلوی  تا  ندارید  برنامه ای  دارد  وجود 

اتفاقات مشابه گرفته شود؟
وزارت خانه  دو  همکاری های  راه،  تنها 
بپذیریم  باید  است.  صمت  و  میراث فرهنگی 
توسعه ی  برای  فرصتی  صرفا  لوت  بیابان 
وزارت  است.  طبیعت گردی  و  گردشگری 
برای  را  محدوده  این  می تواند  صمت 
مجوزهای  و  کند  اعلام  ممنوعه  معدن کاری 
یک  هم  معدن  این  کند.  باطل  هم  را  قبلی 
ثبت  لوت  که  گرفته  مجوز  قبل  سال  نیم  و 
می گرفته  مجوز  نباید  قاعدتا  و  بوده  جهانی 
است. نه فقط صمت، بلکه همه ی دستگاه ها 
فضاهای  در  که  برسند  نتیجه  این  به  باید 
جهانی،  میراث  و  فرهنگی  میراث  به  مربوط 
و  دخل  میراث فرهنگی  با  هماهنگی  بدون 

تصرفی انجام ندهند. 
مجوزهای  درباره ی  صمت  معمولا 
می کند.  پافشاری  می دهد،  که  معدنی 
این  فعالیت  هم،  نهایت  در  است  ممکن 

معدن کاری در لوت هم ادامه پیدا کند؟ 
و  اداری  مراحل  درگیر  شنبه  روز  ما 
جمع آوری مستندات برای دادگاه بودیم و روز 
داشتیم.  تخریب ها  از  اولیه  برداشت  یکشنبه 
تا  کنیم  صبر  باید  و  کرده ایم  شکایت  طرح 

دستگاه قضایی حکم را صادر کند. 
براساس تجریبات گذشته، باید بگویم 
احتمال اینکه نتوانید جلوی این معدن کاری 

را بگیرید خیلی بالاست.
وظیفه ی ما حفاظت از بیابان لوت است و 
در این راستا، هر اقدام قانونی که لازم باشد را 
انجام می دهیم. شانس خیلی زیادی هم داریم 
ما  قصد  و  شویم  فعالیتی  چنین  از  مانع  که 
برای جلوگیری از این معدن کاری بسیار جدی 
به  را  بتوانیم سرمایه گذار  که  امیدوارم  است. 

ورود به عرصه ی گردشگری ترغیب کنیم.
کرمان  استان  اهل  سرمایه گذار  این 

است؟
اما  اهل کجا هستند  ندارم  دقیقی  اطلاع 
این  اجرایی  عوامل  همه ی  نیستند.  کرمانی 
فقط  و  هستند  جنوبی  خراسان  از  پروژه، 
قطعه ی کوه و معدن در حوزه ی استان کرمان 

است. 
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اسما 
پورزنگی آبادی

خبرخبر

فضاهایاقامتیدرمحدودۀجنگلقائم
ایجادمیشود

گردشگریبایددراولویتاستانقرارگیرد

وسیعترینپهنههایفرونشستی
دراستانکرماناست

شهردار کرمان:

رئیس اتاق کرمان تاکید کرد

رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی:

 کیفیت مصالح ساختمانی در استان وضع بدی دارد
 مساحت بافت فرسوده در شهر کرمان زیاد است 

مدیر پایگاه جهانی لوت در استان:

گروه جامعه: شهردار کرمان گفت: »با 
است  قرار  و شهرسازی،  راه  وزیر  موافقت 
یک طرح تفصیلی موضعی برای محدوده  ی 
هزار هکتاری پردیسان قائم، گلزار شهدا و 
نوشته  مجزا  به صورت  آن  اطراف  مناطق 
گردشگری  »پارک  افزود:  شعرباف  شود«. 

باید در این طرح تفصیلی دیده شود«.
سعید  کرمان آنلاین،  گزارش  به 
درخصوص  که  جلسه ای  در  شَعرباف، 
بررسی طرح پارک گردشگری و با حضور 
معاون حمل ونقل و امور زیربنایی و معاون 
فرهنگی اجتماعی شهردار کرمان و مشاور 
از  »بعد  کرد:  اظهار  شد،  تشکیل  طرح، 
طرح  یک  به  نیاز  دل ها،  سردار  شهادت 
و  قائم   پردیسان  محدوده ی  در  جامع 
هکتاری  هزار  محدوده ای  که  شهدا  گلزار 
را در برمی گیرد، بیش از گذشته احساس 
اینکه منطقه ی  با اشاره به  می شود«. وی 
تاریخی  فراوان  ظرفیت های  با  سرآسیاب 
قرار  محدوده  این  در  نیز  گردشگری  و 
از  منطقه  این  »توسعه ی  داد:  ادامه  دارد، 
موافقت  با  و  است  شهرداری  اولویت های 
یک  است  قرار  شهرسازی،  و  راه  وزیر 
محدوده   برای  موضعی  تفصیلی  طرح 
گلزار  قائم)عج(،  پردیسان  هکتاری  هزار 
شهدا و مناطق اطراف آن به صورت مجزا 
به  اشاره  با  کرمان  شهردار  شود«.  نوشته 
اینکه طرح پارک گردشگری باید در طرح 
کرد:  بیان  شود،  دیده  یادشده  تفصیلی 
»نمی خواهیم اجرای این طرح معطل شود، 
اما با توجه به تغییراتی که با وجود مرقد 

مطهر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی در 
گلزار شهدای کرمان ایجاد شده، لازم است 
اصلاحات و بازنگری هایی در طرح صورت 
را  تغییرات  این  از  یکی  شَعرباف،  گیرد«. 
در  اقامتی  فضاهای  ایجاد  به  نیاز  افزایش 
شهدا  گلزار  و  قائم  پردیسان  محدوده ی 
مجموعه های  »ایجاد  افزود:  و  کرد  بیان 
اقامتی می تواند نقطه ی شروع پروژه باشد 
و با توجه به اینکه سرمایه گذارانی از خارج 
در  سرمایه گذاری  به  تمایل  هم  کشور  از 
مالی  تامین  دارند، مشکلی در  این زمینه 
طرح  مشاور  از  وی،  داشت«.  نخواهد 
خواست ظرفیت های اقامتی موجود در این 
محدوده را اعلام کنند تا با سرمایه گذاران 
یادآور  کرمان  شهردار  شود.  رایزنی 
شهید  سپهبد  مطهر  مرقد  »وجود  شد: 
حاج قاسم سلیمانی، ماهیت این محدوده را 
زیارتی کرده و زیارت هم آیین و مناسبات 
و  تشرف  آیین  جمله  از  دارد؛  خاصی 
فضاهایی برای اجتماع که در طراحی این 
پروژه باید دیده شود«. شَعرباف بیان کرد: 
»برای جلب نظر سرمایه گذاران در اجرای 
بخش های مختلف طرح پارک گردشگری، 
باید بسته های اقتصادی و انتفاعی طراحی 
شود و از مشاور می خواهیم که مکان یابی 
اولویت  با  موردنیاز  برای فضاهای  مناسب 

مجموعه های اقامتی را ارائه دهد«.
گردشگری،  پارک  »طرح  گفت:  وی 
درواقع پیش نویس و طرح پایه ی ما برای 
مذاکرات با قرارگاه سازندگی خاتم خواهد 

بود«. 

در  کرمان  اتاق  رئیس  جامعه:  گروه 
سند  تدوین  بررسی  منظور  به  نشستی 
توسعه ی گردشگری مقاومت استان کرمان، 
کاهش  آب،  کمبود  به  توجه  »با  گفت: 
ذخایر معدنی و مشکلات زیست محیطی 
در استان، فعالیت های کشاورزی و معدنی 
در چند سال آینده بسیار کم خواهند شد 
و باید اقتصاد تجدیدپذیر مانند گردشگری 
سیدمهدی  شود«.  آن ها  جایگزین 
به  پرداختن  که  کرد  تاکید  طبیب زاده 
حوزه ی گردشگری باید در اولویت و محور 
به  گیرد.  قرار  کرمان  استان  فعالیت های 
بازرگانی،  اتاق  عمومی  روابط  گزارش 
وی  کرمان،  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
سردار  شهادت  از  پس  اینکه  به  اشاره  با 
سلیمانی بخش مهمی به گردشگری کرمان 
افزوده شده است، گفت: »باید با ساماندهی 
مهم  فرصت  این  از  مقاومت  گردشگری 
استان  گردشگری  توسعه ی  و  رونق  برای 
استفاده کرد«. وی با تاکید بر این که اظهار 

کرد: »با توجه به نزدیک شدن به سالگرد 
شهادت سردار سلیمانی باید جامعه ی هدف 
علایق  و  خواسته ها  مقاومت،  گردشگران 
محل  مانند  مختلف  حوزه های  در  آن ها 
و  غذاها  رویدادها،  دستی،  صنایع  اقامت، 
سوغات استان بررسی شود تا از این فرصت 
صورت  بهره برداری  حداکثر  کرمان  در 
گیرد«. طبیب زاده ادامه داد: »اتاق کرمان 
بنا به احساس وظیفه و دین خود نسبت به 
سردار سلیمانی، هر اقدامی برای توسعه و 
رونق گردشگری مقاومت انجام خواهد داد 
تا ضمن حفظ ارزش ها، گردشگری مقاومت 
پیشنهاد  اتاق کرمان  رئیس  یابد«.  سامان 
ویژه  برنامه ی  در  را  رویدادهایی  برگزاری 
مطرح  سلیمانی  سردار  شهادت  سالگرد 
کرد و گفت: »بازدید از موزه دفاع مقدس 
کرمان، پرداختن به نقش لشکر ثارالله در 
دفاع مقدس و رشادت های آن ها، می تواند 
مورد استقبال گردشگران حوزه ی مقاومت 

قرار گیرد«. 

و  زلزله  بخش  رئیس  جامعه:  گروه 
و  راه  وزارت  تحقیقات  مرکز  خطرپذیری 
از  کرمان  استان  اینکه  بیان  با  شهرسازی 
نظر وسعت پهنه های فرونشست، رتبه ی اول 
برآوردها  »طبق  کرد:  اعلام  دارد،  را  کشور 
حدود دو میلیون و 4۰۰ هزار واحد مسکونی 
فاقد اسکلت، در زون های فرونشستی قرار 
دارد«. علی بیت الهی افزود: »استان کرمان 
از نظر کیفیت مصالح ساختمان ها نیز نسبت 
به متوسط کشوری وضع خوبی ندارد؛ یعنی 
فاقد  به  اسکلت دار  ساختمان های  درصد 
است؛  استاندارد  حد  از  پایین تر  اسکلت، 
و  صدم   ۱.۳5 ما  کشوری  استاندارد  زیرا 
وی  است«.  صدم   ۹4 کرمان  استان  در 
بافت های  »مساحت  کرد:  اظهار  همچنین 
فرسوده به ویژه در شهر کرمان و شهرهای 
دیگر استان کرمان زیاد است«. به گزارش 
دی ماه  هفتم  بیت الهی  علی  کرمان،  ایرنا 
اینکه  بیان  با  خود،  سخنان  از  بخشی  در 
فرونشست زمین ارتباط مستقیمی با زلزله 
دارد، اظهار کرد: »متاسفانه گسل های اصلی 
کشور عمدتا در استان کرمان قرار دارند«. 
وی افزود: »فرونشست زمین در کشور پدیده 
ویژه و مهمی است. که در کل دنیا رکورددار 
نرخ فرونشست هستیم و تمامی دشت های 
سطح کشور به جز استان گیلان با این پدیده 

دست به گریبانند«.
سطح  افت  علت  »به  کرد:  اضافه  وی 
فرونشست  آب،  بی رویه  و مصرف  ایستایی 
زمین  سطح  در  را  اثراتش  که  زمین 
می گذارد رخ می دهد«.  بیت الهی اظهار کرد: 
در  و  ساختمان ها  در  متعدد  »شکاف های 
سطح زمین، فروریزش دکل ها و شریان های 
سطح  در  می تواند  که  اثراتی  و  حیاتی 
زمین بگذارد، همچنین آسیب ها و حوادث 
بحران زایی که مشاهده می شود و کشاورزی 
از  می دهد  قرار  خود  تاثیر  تحت  نیز  را  ما 
با  وی  است«.  پدیده  این  پیامدهای  جمله 
ریسک پذیرترین  جزو  کرمان  اینکه  بیان 
دارد،  قرار  زمینه  این  در  استان های کشور 
ادامه داد: »طبق برآوردها حدود دو میلیون 
اسکلت،  فاقد  مسکونی  واحد  هزار  و 4۰۰ 
در زون های فرونشستی قرار دارد و کرمان 
همراه با اصفهان، خراسان رضوی و تهران 
جزو پرریسک ترین هستند«. رئیس بخش 

زلزله و خطرپذیری مرکز تحقیقات وزارت 
راه و شهرسازی سپس گفت: »استان کرمان 
از نظر کیفیت مصالح ساختمان ها نیز نسبت 
به متوسط کشوری وضع خوبی ندارد؛ یعنی 
فاقد  به  اسکلت دار  ساختمان های  درصد 
اسکلت پایین تر از حد استاندارد است زیرا 
استاندارد کشوری ما ۱.۳5 صدم و در استان 

کرمان ۹4 صدم است«.
 ۹5 سال  آمار  »طبق  داد:  ادامه  وی 
استان کرمان از نظر تراکم نفر و خانوارهای 
و سوم کشوری  دوم  استان های  فقیر جزو 
است. همچنین از لحاظ درصد خانوارهای 
غیربرخوردار از فضای کافی استان کرمان، 
وضعیت نامطلوبی دارد و مساحت بافت های 
فرسوده به ویژه در شهر کرمان و شهرهای 

دیگر استان کرمان زیاد است«.
فرونشست  اینکه  بیان  با  بیت الهی 
دچار  ساختمان ها  می شود  باعث  زمین 
»استان  کرد:  اظهار  شوند،  ترک خوردگی 
بر  واقع  شهرهای  تعداد  به  نسبت  کرمان 
را  کشوری  سوم  رتبه  فرونشستی،  پهنای 
نظر  از  کرمان  »استان  گفت:  وی  دارد«. 
اسکلت  فاقد  مسکونی  واحدهای  تعداد 
چهارمین استان روی زون های واقع در پهنه 
وسعت  نظر  از  همچنین  است.  فرونشست 
اولین  استان  این  نیز  فرونشست  پهنه های 

رتبه فرونشستی کشور را دارد«.
وی افزود: »برای حل این مشکلات، باید 
کنترل  فرونشست،  کنترل  در سه ی حوزه 
آسیب پذیری  کاهش  و  فرونشست  آثار 
تخصصی  تیم های  همزمان  صورت  به  آن 
ادامه  بیت الهی  کنند«.  مدیریت  را  استان 
داد: »اگر بتوانیم ضوابط و مقررات اجرایی 
کاهش  و  فرونشست  از  جلوگیری  برای 
اثرات آن داشته باشیم کار ارزشمندی انجام 
داده ایم؛ همچنین مرکز تحقیقات وزارت راه 
با نهادهای متعددی، تفاهم نامه هایی منعقد 
کرده و در کاهش آسیب پذیری زیرساخت ها 

نیز کارهایی شده است«.
دستگاه های  »همه  داد:  پیشنهاد  وی 
و  حیاتی  شریان  مسئولیت  که  اجرایی 
شوند  موظف  باید  دارند  را  زیرساخت ها 
ریسک فرونشست را مورد بررسی قرار دهند 
زیرا ایمنی و صیانت از دارایی ها در حیطه 

این دستگاه های اجرایی است«. 
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